

Е.О. Колоколова. БРАК КАК КОНСТИТУЦИОННО-ПРАВОВАЯ КАТЕГОРИЯ: ИСТОРИЯ И СОВРЕМЕННОСТЬ // Вестник Российского университета кооперации. 2021. № 1(43). С. 131-135.

Автор (ы) Е.О. Колоколова.

Author(s) E.O. Kolokolova.

Индекс УДК 342.7

Название статьи: БРАК КАК КОНСТИТУЦИОННО-ПРАВОВАЯ КАТЕГОРИЯ: ИСТОРИЯ И СОВРЕМЕННОСТЬ

Title of the article: MARRIAGE AS A CONSTITUTIONAL AND LEGAL CATEGORY: HISTORY AND MODERNITY

Ключевые слова: конституция; брак; семья; правоотношения; гендерное различие; нетрадиционный брак.
Keywords: constitution; marriage; family; legal relationship; gender difference; non-traditional marriage.

Аннотация: Брак можно трактовать как институт права, юридический факт, особую форму договора, специфическую правовую конструкцию. В последние годы ведется активная полемика о нейтрализации данной дефиниции относительно гендерного различия супругов. Многие страны узаконили однополые союзы. Конституционный суд России, Европейский суд по правам человека рассматривают дела о дискриминации по сексуальной ориентации. Нельзя отрицать важность института брака для правового поля любого государства. Брак как юридический факт существенно влияет на имущественные и личные права супругов и иных членов семьи. В 2020 г. в Конституцию Российской Федерации было внесено ряд поправок, среди которых была поправка, закрепляющая то, что брак представляет собой союз мужчины и женщины. Вокруг данной поправки было много полемики. Обоснованием внесения в текст Конституции РФ данной дефиниции стало установление окончательного понимания института брака. Однако все не однозначно. Является ли закрепление брака как конституционно-правовой категории гарантом сохранения традиционного понимания брачного союза? В статье анализируется категория «брак» в рамках конституционного законодательства России. Проводится анализ значения внесения поправки о браке в текст Основного закона и влияние данного факта на развитие законодательства о брачно-семейных отношениях.

Annotation: Marriage can be interpreted as an institution of law, a legal fact, a special form of contract, a specific legal structure. In recent years, there has been an active debate about the neutralization of this definition regarding the gender difference between spouses. Many countries have legalized same-sex unions. The Constitutional Court of Russia and the European Court of Human Rights consider cases of discrimination based on sexual orientation. It is impossible to deny the importance of the institution of marriage for the legal field of any state. Marriage as a legal fact significantly affects the property and personal rights of spouses and other family members. In 2020 a number of amendments were made to the Constitution of the Russian Federation, among which was an amendment stating that marriage is a union of a man and a woman. There was a lot of controversy around this amendment. The rationale for introducing this definition into the text of the Constitution of the Russian Federation was the establishment of a final understanding of the institution of marriage. However everything is not clear. Is the consolidation of marriage as a constitutional and legal category a guarantee of preserving the traditional understanding of the marriage union? The article analyzes the category of «marriage» in the framework of the constitutional legislation of Russia. The article analyzes the significance of the amendment on marriage in the text of the Basic Law and the impact of this fact on the development of legislation on marriage and family relations.

Контактные данные авторов: **КОЛОКОЛОВА Елена Олеговна** – кандидат философских наук, доцент кафедры трудового права и права социального обеспечения. Саранский кооперативный институт (филиал) Российского университета кооперации. Россия. Саранск. E-mail: ekolokolova@ruc.su.

Contact details of the authors: **KOLOKOLOVA, Elena Olegovna** – Candidate of Philosophy, Associate Professor of the Department of Labor Law and Social Security Law. Saransk Cooperative Institute (branch) of the Russian University of Cooperation. Russia. Saransk. E-mail: ekolokolova@ruc.su.

Страницы. 131-135.